
سردبير: در جلسات قبلی صحبت از این بود که در رابطه 
با کارهایی که در قسمت عشایر و روستایی انجام شده 
جاي  ما  کنیم.  استفاده  کارشناسان  اطلاعات  از  است، 
خالی این بحث را در مجله احساس کرده ایم و می دانیم 
خدماتی که در این حوزه صورت می گیرد، ناشناخته است. 
طبیعی است که در مورد کودکان عشایر کارهایی انجام 
جامعة خدمت  جزء  هم  آن ها  حال  هر  به  و  است  شده 
هستند. امروز هم به مناسبت خوبی در خدمت عزیزان 
هستیم. و از آقاي محمدبیگي كه اطلاعات خوبي در این 
زمینه دارند دعوت به عمل آمده است. گفتني است كه 
ایشان از دانشجویان بسیار خوب من در دورة كارشناسی 
دانشگاه  تربیتی  علوم  و  روان شناسی  دانشكدة  ارشد 
علامه طباطبایي بودند كه پایان نامه شان در حوزة پیش از 
دبستان، پایان نامة برتر شناخته شد. خیلی خوشحالم كه 
امروز در جلسه مجله رشد در خدمتشان هستیم و ایشان 
مي توانند دربارة حوزة فعالیت هاي خود با ما صحبت كنند.

حميدرضا محمدبيگی هســتم و در حال حاضر در ادارة  کل 
آموزش وپرورش شهرســتان های استان تهران به عنوان رئيس 
ادارة پيش دبســتانی و دورة اول ابتدایی مشــغول به کارم. از 
وقتی این مســئوليت به من واگذار شــده است و قبل از آن، 
که کارشــناس پيش دبســتانی بودم و حتی قبل تر از آن، که 
مربی پيش دبســتانی بودم، با دورة پيش از دبستان در ارتباط 

تنگاتنگ بوده ام. گســترده ترین حوزة  کاری مــا حوزة توليد 
محتوا بوده که برای نوآموزان چهار ساله و نوآموزان پنج ساله 
محتــوای مجزایی را توليد کرده ایم. ما مجری آموزش مربيان، 
نظارت بر عملکرد مراکز آموزشــی و طــرح و برنامه هایی که 
دفتر وزارتی درخصوص دورة پيش از دبســتان دارد، در حوزة 

شهرستان های استان تهران هستيم.
با تشــكر از دعوت به عمل آمده باید عرض كنم كه در حوزة 
دانش آموزان عشایری و روســتایی، با توجه به تأکيدی که بر 
گسترش عدالت آموزشی، انسداد مبادی بی سوادی، جلوگيری 
از ترک تحصيل، افت تحصيلــی و در نهایت، افزایش کيفيت 
یادگيــری وجود دارد، ما برنامه های ویژه ای اجرا می کنيم. من 
دربارة حوزة شهرســتان های اســتان تهران صحبت می کنم. 
ضریب محروميت شهرستان های تهران به اندازه ای بالا نيست 
که جزء مناطق محروم محســوب شــوند و بودجه های دولتی 
برای این کار به آن ها اختصاص داده شــود. پيش دبســتانی را 
هم بخش غيردولتی اداره می کند و وابسته به بخش خصوصی 
اســت. از این جهت، ما به دنبال آن بودیم که راهکارهایی پيدا 
کنيم که حداقل مناطق محروم و عشــایری را بتوانيم پوشش 
دهيــم. چون در اســتان تهران مناطق محروم و روســتایی و 
عشــایری به انداز ة کافی هست؛ از جمله عشایر ملارد، عشایر 

ورامين، عشایر جوادآباد و پيشوا.
وزارت خانه طرحی را برای مناطق محرومی که دارای ضریب 
هشــت هســتند پيشــنهاد کرده بود که ما آن را در مناطق 

انگار پیش دبستانی را  از 
 آموزش وپرورش جدا كرده اند!

پای صحبت حمیدرضا محمدبیگی، 
رئیس  ادارة پیش دبستانی شهرستان های استان تهران
در جلسة  هیئت تحریریه مجله

گفت وگو
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محروم خودمان- که ضریبش پنج است- اجرا کردیم. به این 
صورت که دانش آموزانی که مشــمول ســن تحصيل در دورة 
پيش دبســتانی می شوند، تعدادشــان در منطقة عشایری کم 
است و برای آن ها نمی توان یک مؤسسة پيش دبستانی در نظر 
گرفت. حداقل دانش آموزان لازم برای اینکه یک کلاس برای 
مؤسس سود اقتصادی داشته باشد، پانزده تا بيست دانش آموز 
اســت. ما از مدیران مدارس خواستيم این دانش آموزان را به 
عنوان نوآموزان پيش دبســتانی در کلاس های چندپایة خود 
بپذیرنــد و آن ها حداقل ســه روز در هفته در کلاس حضور 

داشته باشند. 
اولين بار در ســال گذشــته این طرح را اجرا کردیم. حدود 
پنجاه دانش آموز عشــایری را در کلاس چندپایه وارد کردیم 
و محتوای رایــگان در اختيار آن ها قرار دادیــم. البته با این 
مشــکل مواجه شــدیم که معلم این کلاس  ها به اندازة کافی 
وقت رسيدگی به همة بچه ها را ندارد. برای اینکه این مشکل 
را حل کنيم، از مربی یاران روســتایی یا عشــایری اســتفاده 
کردیم؛ به این شــکل که یکی از دانش آموزان ششم یا پنجم 
ابتدایــی بــا آموزش هایــی کمک معلم می شــود و بچه های 
پيش دبســتانی را مدیریت می کند. آن ها هــم زیر نظر معلم 
کلاس فعاليت می کنند. بخش روســتایی معلم پيش دبستانی 
دارد و کلاس های پيش دبســتانی جدا تشکيل می شوند و ما 
هر ســاله به مربيان آموزش می دهيــم. آموزش های مختلفی 

داریم؛ از واحد آموزش برخورد با دانش آموزان گرفته تا واحد 
کار. برای اوليا هم برنامه داریم؛ البته نه در قالب انجمن اوليا 
و مربيان، بلکه در قالب کتابــی با عنوان »آوای مادرانه« که 
در این زمينه تأليف شده است. در این کتاب، مسائلی دربارة 
آموزش پيش دبســتانی آمده است. این کتاب پنج فصل دارد 
که دو فصل آن به معرفی آموزش پيش دبســتانی اختصاص 
یافته اســت. این بخش ها با هدف تعدیــل انتظارات والدین 
از پيش دبســتانی تأليف شــده اند. فصلی از کتاب مربوط به 
مهارت های ذهنی، یک فصل شامل سبک های فرزندپروری و 
یک فصل مسائل و مشکلاتی است که بچه های پيش دبستانی 
به صورت عمده با آن مواجه اند. نوآموزان هم طبق 17 واحد 
کار از طریق کتاب هایی با عنوان »دنيای کودکانه« 3، 2، 1، 
آموزش می بينند. کتابی ویژة آموزش مفاهيم شهروندی هم 
داریم با عنوان »شــهروند کوچولــو« و یک کتاب قرآن با نام 

»رنگين کمان«. 

مفیدی: با توجه به توضیحات شما در مورد كارهاي 
انجام شده، براي مربیان سؤال این است كه  آیا شما 

برای ارزشیابی کارهایتان هم سیستمی دارید؟
محمدبیگی: محتواها بررسی می شود. برنامه ها را هم دفتر 
پيش دبستانی ارزیابی می کند و مرتباً از ما گزارش می گيرند 

و بررسی می کنند.

مفیدی: به نظر شما، نقطة تمایز کارهایتان با كارهاي 
حوزه هاي دیگر در زمینه كودكان چیست؟

محمدبیگی: اگر بخواهيم بخشــی از کارمان را به عنوان 
نمونه و شاخص بيان کنيم، همين پوشش مناطق محروم که 
توانســته ایم انجام دهيم برای شروع نقطة خوبی بوده است؛ 
چون هدف آن هم توســعة عدالت آموزشی است. بچه ها حق 
دارند آموزش ببينند. بحث آموزش اوليا هم نقطة قوت دیگری 
است. ما آموزش اوليا از طریق کتاب را در هيچ استانی نداریم. 
جلسات آموزش خانواده در همة مدارس برگزار می شود، ولی 
از طریق محتوا صورت نمی گيرد. ما بازخورد این محتوا را هم 

از والدین می گيریم.

مفیدی: بچه های عشایر چه زمانی کوچ می کنند؟
محمدبیگی: زمان کوچ آن ها با خانواده متفاوت است ولی 

مشکلی برای آموزش ما ایجاد نمی کند.

مفیدی: بچه های مناطق محروم دوزبانه هم هستند؟ 
برای آن ها چه کارهایی انجام می دهید؟

محمدبیگی: بلــه، دوزبانه هم زیاد داریم. وقتی دانش آموز 
برای ثبت نــام کلاس اول مراجعه می کند، مدیران مدارس از 
او می پرســند که دورة پيش دبستانی را طی کرده است یا نه. 

15 |  رشد آموزش پیش دبستانی | دورۀ هشتم |  شمارۀ 3 | بهار  1396

ش
بخ

هان
 ج

ید
مج

س: 
عك



اگر طی کرده باشد که گواهی پيش دبستانی دریافت می کند. 
در غير این صورت، از او سؤال می شود که زبان مادری اش غير 
از فارســی یا همان زبان فارسی است. اگر زبان مادری فارسی 
نباشد، اســم او را یادداشت می کنند. اواســط فصل ثبت نام، 
فهرست دانش آموزان دوزبانه را از مدارس می گيریم و یک ماه 

به آن ها آموزش رایگان ویژه می دهيم.

مفیدی: دانش آموزانی کــه وارد کلاس های چندپایه 
می شوند چگونه آموزش می بینند؟

محمدبیگی: آن ها چون دورة پيش دبســتانی را می گذرانند 
مشکلی ندارند.

فلسفی: زبان دوم معمولًا کدام زبان هاست؟
محمدبیگی: بيشــتر زبان ترکی اســت. برآورد ما از ميزان 
دوزبانه ها 13000 نفر در ســال گذشــته بوده است ولی برای 
آموزش توانســته ایم 9000 نفر را پوشش دهيم. برای معلمان 
هم کارگاه های آموزشی جزئی برگزار می کنيم و بيشتر محتوا 

را در اختيار آن ها قرار می دهيم.

مفیــدی: آیا در زمینة کارهایی کــه انجام داده اید، 
پژوهشي صورت گرفته است؟

محمدبیگی: خير؛ نظام آموزشــی ما نظام ایده آلی نيست و 
ایراداتی دارد. از جملة ایرادات، موازی کاری اســت؛ یعنی، هر 
واحد کار خودش را مســتقل انجام می دهد و انســجام وجود 
ندارد. واحد پژوهش هم جداســت و زیرنظر یک معاونت دیگر 

است. بنابراین، ارتباط ما فقط می تواند دوستانه باشد.

مفیدی: به نظر مي رسد، شما در طول این مدتی که کار 
داشته  کارهایتان  روی  پژوهشی  دیدي  باید  كرده اید، 
باشید که بتوانید مستندسازی کنید. من فكر مي كنم 
جای پژوهش در این عرصه خالی اســت. آیا در حوزة 

تولید محتوا مشکلی نداشته  اید؟
محمدبیگی: مشکل ما در حوزة توليد محتوا تخصص بوده 
اســت؛ چون هر اســتانی باید از ظرفيت های خودش استفاده 
کند. ظرفيت های استان هم محدود است و ما در همة حوزه ها 

نمی توانيم متخصص بياوریم.

فلســفی: آیا تا به حال مســائل و مشــکلات خود 
را به عنوان طرح پژوهشــی به دانشــگاه ها پیشنهاد 
داده اید؟ شــما می توانید از ظرفیــت پایان نامه های 

کارشناسی ارشد استفاده کنید.
محمدبیگی: ما با دانشگاه ارتباطی نداریم.

فلســفی: رابطة شما با مؤسسات مردمی و بهزیستی 
چگونه است؟

محمدبیگی: امســال خيلی ســعی کردیم با بهزیستی به 
تعامل  و توافق برســيم؛ آموزش وپرورش حاضر به تعامل است 
ولي بهزیســتی جلو نمی آید. چون باید بخشــی از برنامه های 

خود را تغيير دهد و به همين دليل همکاری نمی کند. 
مؤسســات دیگری هم داریم که وارد آموزش پيش دبستانی 
شــده اند؛ مثل جامعة زنان، بسيج، ادارة ارشاد، سرای محلات 
شــهرداری. مــا وارد این حوزه نشــدیم و جز با بهزیســتی، 

مکاتبه ای نداشته ایم.

مفیدی: در سال های اخیر مهاجر هم داشته اید؟
محمدبیگی: اتباع کشــور افغانســتان روزبــه روز در حال 
افزایش هستند. ما در فشافویه مدرسه ای داریم که از چهارصد 
دانش آموز آن ســه نفر ایرانی و بقيه اتباع افغانستان هستند. 
یکی از ســازمان هایی که از این ها حمایت می کند، مؤسســة 
امداد جهان است که یک سازمان غيردولتی مردم  نهاد است و 

توسط ایرانی ها اداره می شود.

مفیدی: آیا فضای آموزشــی ارتباط خوبی با بچه ها 
برقرار می کند؟

محمدبیگی: بحث فضا از زمانی پيش آمد که نظام  آموزشی 
تغيير کرد و با اجرای طرح شــش، ســه، سه، کلاس ششم به 
دورة ابتدایی تحميل شــد. مدارس ما براســاس ساختار پنج 
کلاسه طراحی شــده بودند. وقتی کلاس ششــم اضافه شد، 
لازم بود فضای کلاس های مورد نياز تأمين شود. در نتيجه، به 
فضای مدارس فشار زیادی آمد و در نظر گرفتن فضای مناسب 

برای پيش دبستانی امکان پذیر نبود. 
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مفیدی: آقای فلسفی شــما هم اگر مطلبی در این 
خصوص دارید بفرمایید.

فلســفی: من تشکر می کنم که این شــرایط مهيا شد که 
با سرعت بيشــتری در خدمت نمایندگان استان هاي مختلف 
باشيم. شهرستان های استان تهران هم از استان های فعال ما 
در حوزة پيش دبســتانی هســتند. آقای محمدبيگی از زمانی 
که این ســمت را قبول کرده اند منشأ برکات فراوانی شده اند. 
البته اقليم شهرستان های تهران به خاطر تنوع بافت جمعيتی 
خاص اســت و ایران کوچک محسوب می شود. به این جهت، 
کار دشــوار اســت. اميدواریم این خدمات ادامه داشته باشد. 
تبادل تجربه با اســتان های همجوار هم خالی از لطف نيست. 
در مورد ارتباط با دانشــگاه، معاونت های پژوهشی دانشگاه ها 
بودجه ای از باب ارتباط با ســازمان ها و ارگان ها دارند و هيچ 

باری هم به دوش آموزش وپرورش نخواهند گذاشت. 
از این نظر شــاید فرصــت مغتنمی باشــد. در عين حال، 
معاونت های پرورشــی اســتان ها را باید بيشتر به کار بگيرید. 
با توجه به اینکه دوســتان هم در استان ها در حوزة پژوهشی 
علاقه مندنــد که بــا معاونت های دیگر همــکاری کنند، فکر 
می کنم اگر اســتقبال بيشــتری از جانب معاونــت ابتدایی و 
پيش دبســتانی صورت بگيرد، کمک خواهد کــرد. در حوزة 
توليدات و بخش بررســی محتوا هم از گذشته پيشنهادهایی 
بود. مبنی بر اینکه توليدکننده خودش نمی تواند ناظر باشــد. 
محمدبيگی: عنوان پایان نامة من طراحی الگوی آموزشی دورة 
پيش دبستانی بود كه خانم دكتر مفيدي سمت راهنمایي مرا 
به عهده داشــتند ما در آنجا پس از بررسی الگوهای مختلفی، 
یک الگوی پيشــنهادی طراحی کردیــم. وضعيت مطلوب را 
در حوزة محتوا، آموزش مربيــان و اوليا پيش بينی و وضعيت 
موجود را با آن مقایسه کردیم. سپس با الگوهای مختلف دنيا 
هم مقایســة تطبيقی انجام دادیم. ایــن کارهای ما در نهایت 
منجر به شــکل گيری الگویی شــد که با توجه به ظرفيت ها و 
امکانات موجود طراحی شــده بود. البته در حد کار دانشگاهی 
ماند و به مرحلة  عمل نرســيد. وقتی به شهرستان محل کارم 

رفتم و این طرح را پيشنهاد دادم، مورد پذیرش قرار نگرفت.
می توان به شيوه های مختلف از همکاران دیگر استفاده کرد. 
اگر بتوانيد در شهرســتان های تهران بيش از گذشــته منشأ 
خير باشــيد و دوســتان را به مطالعة این نشریه ترغيب کنيد 
و عزیزان صاحب قلم را تشــویق به نوشتن و همکاری کنيد، 

بسيار مفيد خواهد بود.
یکی از ظرفيت هایی که من از آن مطلع هســتم، برنامه هایی 
اســت که در قالب همایش، سمينار و سخنرانی اجرا می شود. 
اگر اطلاع رسانی داشته باشيد، ما این کارها را انعکاس خواهيم 

داد.
محمدبیگی: چشــم حتماً. این موضــوع را در اولویت قرار 
خواهم داد. ما همایش ها و ســمينارهای بســياری داریم که 

انعــکاس آن کمی مغفول مانده اســت و ان شــاءالله از این به 
بعد حتماً همکاری خواهيم داشت. پيشنهادهای بسيار خوبی 
داشــتيد. سپاسگزارم. ما در حال تلاشــيم که سروسامانی به 
دورة  پيش دبســتانی بدهيــم. از زمانــی که مــن وارد بخش 
پيش دبستانی شــده ام، تحولاتی هم ایجاد شــده، ولی چون 
ساختار پيش دبســتانی ســاختار معلق و نادرستی است، هر 
چقدر هم تــلاش کنيم به نتيجة مطلوب نمی رســيم. انتظار 
می رود پيش دبستانی در ساختار آموزش وپرورش تعریف شده 
باشــد؛ در صورتی که انگار آن را از مجموعة آموزش وپرورش 

جدا کرده اند. این ساختار باید اصلاح شود.

مفیدی: در دورة پیش دبستانی شما چند درصد بچه ها 
را تحت پوشش دارید؟

محمدبیگی: آمار افراد تحت پوشــش ما 37000 نفر است. 
محتوایی که توزیع می شود چهل هزار محتواست؛ یعنی حدود 
ســه هزار نفر ثبت  نشــده داریم. اینکه این چهل هزار نفر چند 
درصد از کل را شامل می شود، از نظر ما بين 50 تا 55 درصد 
اســت، اما اگر با ورودی های کلاس اول مقایسه کنيم، حدود 
40 درصد اســت. محاسبة پوشــش تحصيلی در تهران کمی 

چالشی است و به راحتی امکانپذیر نيست. 

مفیدی: مطالب بســیار خوبی فرمودید. من به عنوان 
ســردبیر مجله و نیز از طرف دوستان هیئت تحریریه 
از شما تشــکر می کنم که وقت خود را به ما دادید و 
امیدوارم از اطلاعات و همكاري هاي شما و همكارانتان 

در این مجله بیشتر برخوردار شویم.
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